СУФИКСИ

Основни  наставки за образуване на съществителни имена

	
	ОСНОВА
	СУФИКСИ
	ПРИМЕРИ
	

	Субект на действието

(nomina agentis)
	глаголи
	-а́ч

-е́ц: 

-́ ник:

-́тел:

-тор

-ьо́р: 

-а́нт/-е́нт, 
	готва́ч

певе́ц

заме́стник

строи́тел

дире́ктор

контрольо́р

емигра́нт /асисте́нт
	

	Субект на действието

(nomina actoris)
	имена
	-а́р: 

-́ник: 

и́ст: 

-джи́я/-чи́я


	банича́р

помо́щник

спорти́ст

шегаджи́я

кебапчи́я
	

	Инструмент на действието

(nomina instrumenti)
	преходни глаголи
	-а́ч/ка: 

-́ник:

-́лка: 

-ло́ 

-а́тор: 
	отвара́чка

буди́лник

бърка́лка

гребло́

перфора́тор
	

	Обект и резултат
(nomina patientis)
	имена и глаголи
	-́ие: 

-ба: 

-́ка: 

-е́ж 
	изве́стие

творба́

дръ́жка

черте́ж
	

	Място на действие
(nomina loci)
	имена и глаголи
	-́ище:, 

́-лня:

-́ница: 
	учи́лище, игри́ще

чита́лня 

книжа́рница
	

	Носител на признак 

(nomina attributiva)
	прилагателни и същ. имена
	-а́к,-я́к: 

-́ин/-анин: 

-́ец

-́и́к: 
	дебела́к, русна́к,добря́к

бъ́лгарин, англича́нин

ста́рец, европе́ец

умни́к, па́лавник
	

	Признак без носител

(nomina essendi)
	прилагателни
	-ина́́

-ота́́

-́ост/-ест

-́ство

-и́зъм

-оти́я
	бързина́́

красота́

мла́дост, бо́лест

добросъсе́дство

буди́зъм

скъпоти́я
	

	Действие
(nomina actionis)
	глаголи
	-́не: 

-ние: 

-ба́: 

-́ка: 

-́ница: 
	пи́сане

упражне́ние

стрелба́ 

спра́вка

кри́еница
	


Разграничение на характеристиките на суфиксите от клас 1 и клас 2
	Клас 1
	Клас 2



	· могат да изместят ударението

· прибавят се към корени

· пред суфикси от клас 2

· ресилабификация


· сегментни редувания

· аломорфия/скъсяване

· непродуктивни


· домашен и чужд произход


	· акцентно неутрални
· прибавят се и към (производни) думи 

· след суфикси от клас 1

· няма ресилабификация

· без сегментни редувания

· ограничена  аломорфия/скъсяване

· продуктивни

· домашен произход



	домашни суфикси: -ач,-ар
заети суфикси:-ист, -ант/ент, -чия, -изъм)
	домашни суфикси: -не, -ство, -щина, -ка (фем),-ост




Суфикси за образуване на наименования на субекти на действието
(nomina agentis)
	Агентивни

Суфикси
	Основа
	Примери
	Приблизителен брой
	Акцентуване

	-а̀р/-я̀р
	глагол
	зида̀р, леяр
	<10
	↓

	-а́ч

	глагол
	готва́ч
	217
	↓

	-е́ц
	глагол
	плувец
	ок.10

	↓

	-ник
	глагол
	заме́стник
	700 общо
	←

	-тел
	глагол
	строи́тел
	450 общо
	←

	-ьо́р

	глагол
	контрольо́р
	92
	↓

	-е́нт /-а́нт 
	глагол
	емигра́нт, студе́нт
	100/108
	↓

	-а́тор/-и́тор
	глагол
	реставра́тор, компози́тор
	
	↓

	-чик
	глагол
	зава̀рчик
	огр
	←


Суфикси за образуване на наименования на субекти на действието
(nomina actoris)
	Деятелни

Суфикси
	Основа
	Примери
	Приблизителен брой
	Акцентуване

	-а̀р
	същ
	хлебар, вратар, рафтинга̀р
	160
	↓

	-ник
	същ
	помощник
	огр. брой
	←

	-и́ст
	същ
	спорти́ст, капуейрист
	500 общо
	↓

	-джия/-чи́я
	същ
	блогаджия, кебапчия
	100/30 общо
	~/↓

	-чик
	същ
	барабанчик
	огр
	

	-ик
	същ
	математик
	
	


Суфикси за образуване на названия на инструменти на действието
(nomina instrumenti)
	
	основа
	Примери
	Приблизителен брой
	акцентуване

	-а̀ч/-я̀ч/-а̀чка
	глагол
	мига́ч, броя̀ч, спира̀чка
	отв. множ.
	↓

	-(ѝ/а̀)ло
	глагол
	плашѝло смета̀ло
	160
	↓

	-ло́
	глагол
	легло́, гребло̀
	огр. брой
	→

	-ла̀
	глагол
	метла̀, пила̀, стрела̀
	огр. брой
	→

	-(а̀/ѝ)лк(а)
	глагол
	писа́лка, остри́лка
	80
	↓

	-(ѝ/я̀)лник
	глагол
	будилник, поя̀лник–
	
	↓

	-к(а)
	глагол
	дръ̀жка, цѐдка
	отв множ
	←

	-(а̀/ѝ)тел
	глагол
	нагрева̀тел, разклонѝтел
	отв множ
	←

	-а̀/ѝтор
	глагол
	паса́тор, вентила́тор
	отв множ
	↓


Суфикси за образуване на названия на обект и резултат на действието
(nomina patientis)
	
	Основа
	Примери
	Приблизителен брой
	Акцентуване

	-ие/-ни(е)
	глагол
	събѝтие, движѐние
	над 1000
	←

	-б(а)
	глагол
	слу̀жба, творба̀
	90
	↓/~

	-ѝтб(а)
	глагол
	женѝтба, берѝтба
	11
	↓

	-ѐж 
	глагол
	строе́ж, черте́ж
	48
	↓

	-к(а)
	глагол
	огрѝзка, доба́вка
	отв множ
	←

	-ък
	глагол
	пода̀рък, бля̀сък
	20
	←

	-(н)иц(а)
	глагол
	блъ̀сканица. броенѝца
	огр брой
	~

	нулев суфикс
	глагол
	запла̀та, ра̀зказ, предѐл
	>300
	←


Суфикси за образуване на названия на места на действието
(nomina loci)
	Суфикс
	Основа
	Примери
	Приблизителен брой
	Акцентуване

	-ищ(е)
	глагол/ същ
	игрѝще, стъ̀лбище
	120
	←/~

	-(и/а)лн(я)
	глагол
	чака̀лня сушѝлня
	24
	↓

	-ник
	глагол
	разса̀дник, развъ̀дник
	огр. брой 
	←

	-ниц(а)
	глагол/ същ
	сладка̀рница, костница
	огр. брой
	~

	-ин(а)
	същ / глагол
	падина̀, долина̀
	огр. брой
	←

	-ств(о)/-еств(о)
	същ.
	кмѐтство, кра̀лство
	огр. брой
	~

	-ак
	същ
	малина̀к, хластала̀к
	огр. брой
	~


Суфикси за образуване на названия за носител на признак
(nomina attributiva) 
	Суфикси
	Основа
	Примери
	Приблизителен брой
	Акцентуване

	-а́к/-я́к
	същ, прил
	русна́к добря́к лева̀к
	14/11
	↓

	-а̀р
	същ
	бележка̀р, връзка̀р
	40
	↓

	-а̀н
	прил
	дебела̀н
	огр.брой
	↓

	-(ч)(ан)ин/ -янин
	същ
	бъ̀лгарин, англича̀нин
	отв множ
	-

	-ец
	същ, прил
	румъ̀нец,

мъдрѐц
	отв множ/

<10
	-/↓

	-ик/ник
	прил същ
	умник, лакомник
	700 общо
	-

	-ина
	същ
	родина
	50

	↓/-

	-ица 
	прил
	вечѐрница
	огр. брой
	-

	-ко
	прил
	готова̀нко
	30
	-

	-лъо
	прил
	глезльо
	13
	-

	-чо
	прил
	глупчо
	огр. брой
	-

	-уша
	прил
	хитруша
	4
	↓

	-ист
	същ
	идеалист
	500 общо
	↓

	-джия/ -чия
	същ
	дво̀йкаджия, интересчѝя
	огр. брой
	~/↓


Суфикси за образуване на наименования на признаци без конкретен носител
(nomina essendi)

	
	Основа
	Примери
	Приблизителен брой
	Акцентуване

	-ост/-ест:
	същ, прил
	правди́вост
	2500/5
	-

	-ство/-ество
	същ
	досто̀йнство, мъжество̀
	900
	~

	-ина
	прил
	лютивина̀
	50
	→

	-ие
	същ
	доверие
	235
	←

	-ота̀
	същ/прил
	доброта̀
	30
	→

	-отѝя
	прил същ
	мръсотѝя
	22
	↓

	-щина
	прил
	детѝнщина
	85
	-

	–ица
	същ
	безрѐдица
	огр
	~

	-и́зъм
	прил същ
	релативѝзъм
	500
	↓

	-ика
	същ
	матема̀тика
	отв мн.
	←

	-у́ра
	същ
	гарниту̀ра
	огр.брой
	↓

	-ия
	
	мело̀дия, магѝя
	отв. мн.
	←

	-лък
	същ
	майсторлъ̀к
	30
	↓


Умалителни  суфикси (деминутивни)

	мъжки род
	женски род
	среден род

	-че

брат - братче                            сестра̀ – сестрѝче                            дърво̀ - дръвчѐ  

	-ец
хляб - хлѐбец, 

           град – граде́ц

-е
ключ
ключе́,

          прозорец-прозо̀рче

-ле  брат-бра̀тът братле

	-ка
градѝна – градѝнка

            светлина̀-светлинка̀

-ица
глава̀ – глави́ца, 

            пѐчка - печица

-ичка
вода̀-води́чка, 

            кѝфла-кѝфличка

-чица
сол-солчи́ца

-ле 
опа̀шка -опашлѐ 
	-це
село
селце́

-енце
момчѐ
момче́нце


Сборна таблица на основни суфикси при съществителните имена в 
мутационни и транспозиционни типове
	Субект

(от глаголи)
	Субект

(от същ.)
	Инструмент
	Обект / резултат
	Място
	Носител на

признак
	Признак без конкр носител
	Действие



	готва̀ч
певѐц
замѐстник
строѝтел
контрольо̀р
емигра̀нт асистѐнт
	банича̀р
монта̀жник
спортѝст
халваджѝя, кебапчѝя
	отвара̀ч/ка
будѝлник
бърка̀лка
гребло̀
перфора̀тор
	извѐстие
молба̀
дръ̀жка
чертѐж

	игрѝще
чита̀лня
книжа̀рница

	дебела̀к, добря̀к
бъ̀лгарин англича̀нин
румъ̀нец

европѐец
умнѝк
	бързина́
красота́
скъпоти́я
мла́дост, бо́лест
съсе́дство
буди́зъм
	пи́сане
упражне́ние

молба́
спра́вка
кри́еница


� Разпределението на суфиксите по словообразувателни типове следва анализа на В. Радева (2007). 


� Следваме Радева, която разглежда наставката във вида –атор/-итор (Радева 2007: 96).


� (от общо 630)


� Заетите суфикси са представени в маркираните в сиво полета на таблиците след домашните. 


� В праславянски суфиксът е образувал имена от различни акцентни парадигми: А: гадина, градина; В: годѝна (Дыбо 2000: 133). В съвременния български език се наблюдава тенденция за акцентно разделение на абстрактните имена с ултимно ударение (тишина̀) и конкретни с пенултимно (градѝна) и антепенултимно (ко̀зина). 


� Обикновено са немаркирани в акцентно отношение, като следват акцентната характеристика на основата в нейната реализация в членуваните форми. 


� Суфиксът се свързва със съществителни от трите рода, но най-често с тези от м.р.


� -ле се приема за акцентуван суфикс. Той се свързва по-често с неакцентувани основи от м.р.: врат-вратъ̀т-вратле, нос-носът-носле, както и с единични имена от ж.р. с акцентувани основи: кнѝга-книжлѐ





